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Обращение к читателям

Dear friends and esteemed colleagues,

The main event at the end of February and beginning of March this year was, of course, our regular Congress of 
Pediatricians of Russia, which brought together more than 26,000 participants from 52 countries. You can read all the 
details in the full post-release of this landmark event for children’s doctors in our country (and beyond, judging by the 
number of international participants).

A huge number of scientific debates and presentations on the most pressing topics of today’s children’s healthcare, 
panel meetings with experts and analysis of specific clinical cases, lectures by venerable academics and speeches 
by young scientists, social pediatrics and psychology-pedagogy, heated debates between surgeons about the best 
operational approaches and the presentation of the most modern technologies — this is just a partial list of what we 
will remember about the Congress. And of course, the discussions! After all, the annual meeting of pediatricians is not 
only a gathering of old friends but also a platform to meet new colleagues, explore exciting topics, make future plans, 
and spend time both enjoyably and productively for the profession. Three days flew by, leaving us with unforgettable 
impressions and a renewed drive to reach new heights in our unique profession.

And since life never stands still, we have prepared a new batch of useful information for you: scientific articles 
on new approaches to managing children with obesity, celiac disease, scleroderma, metabolically associated fatty 
liver disease, acute tonsillitis and pharyngitis, glycogenosis, Rett syndrome, tuberculosis, hemorrhagic vasculitis, 
mitochondrial myopathy, and more; the Congress post-release; notes on the symposiums held within its framework; 
news about newly registered drugs and vaccines for children — and much more.

Enjoy the new issue of the magazine! And by the way, start thinking about suggestions for next year’s Congress — 
preparations are already underway!

With respect, 

Editor-in-Chief, Member of the RAS, Professor, Honoured Scientist of the Russian Federation, 

Head of the Department of Faculty Pediatrics at the Institute of Maternity and Childhood

of Pirogov Russian National Research Medical University, Head of Pediatrics and Child Health Research

Institute in Petrovsky National Research Centre of Surgery,

WНO consultant, Member of the International Pediatric Association (IPA) Standing Committee Board,

the Past-President of the European Рaediatric Аssociation (EPA/UNEPSA),

Honorary professor of University of Foggia (Italy),

Honorary member of  pediatric department of Royal College of Physicians of Ireland

Leyla Namazova-Baranova

Дорогие друзья, уважаемые коллеги!

Главным событием конца февраля — начала марта текущего года, конечно, стал наш 
очередной Конгресс педиатров России, собравший более 26 тысяч участников из 52 стран. 
Обо всех деталях вы можете прочитать в подробном пострелизе этого знакового для всех 
детских врачей нашей страны (и не только, судя по числу иностранных участников!) события. 

Огромное количество научных диспутов и выступлений на самые актуальные темы сегод-
няшнего детского здравоохранения, панельные встречи с экспертами и разбор конкретных 
клинических случаев, лекции маститых академиков и выступления молодых ученых, социаль-
ная педиатрия и психология-педагогика, жаркие споры хирургов о наилучших оперативных 
подходах и презентация самых современных технологий — вот далеко не полный список того, 
чем запомнился Конгресс. Ну и общением, безусловно! Ведь ежегодный слет педиатров — это 
и место встречи старинных друзей, и площадка, где можно познакомиться с новыми коллега-

ми, обсудить волнующие темы и наметить планы на будущее, да и просто приятно и с пользой для профессии провести 
время. Но три дня пролетели, а в памяти остались незабываемые впечатления и желание идти дальше, к вершинам 
нашей уникальной профессии…

И поскольку жизнь не стоит на месте, мы подготовили для вас свежую порцию полезной информации: научные 
статьи (про новые подходы к ведению детей с ожирением, целиакией, склеродермией, метаболически ассоциирован-
ной жировой болезнью печени, острыми тонзиллитом и фарингитом, гликогенозом, синдромом Ретта, туберкулезом, 
геморрагическим васкулитом, митохондриальной миопатией и др.), пострелиз Конгресса, заметки о прошедших в его 
рамках симпозиумах, новости о зарегистрированных препаратах и вакцинах для детей и т.д. 

Наслаждайтесь новым номером журнала! И да, думайте над предложениями для Конгресса следующего года, ведь 
мы уже начали подготовку к нему!

С уважением, 

 главный редактор журнала, академик РАН, профессор, заслуженный деятель науки РФ, 

заведующая кафедрой факультетской педиатрии Института материнства и детства

ФГАОУ ВО РНИМУ им. Н.И. Пирогова Минздрава России (Пироговский Университет),

руководитель НИИ педиатрии и охраны здоровья детей

НКЦ №2 ФГБНУ «РНЦХ им. акад. Б.В. Петровского»,

советник ВОЗ, член бюро Исполкома Международной педиатрической ассоциации, 

паст-президент Европейской педиатрической ассоциации (EPA/UNEPSA),

почетный профессор Университета Фоджа (Италия), 

почетный член педиатрического факультета Королевского колледжа терапевтов Ирландии

Лейла Сеймуровна Намазова-Баранова


